
Protokół 

 z posiedzenia internetowego Rady Dydaktycznej 

dla kierunków europeistyka i europeistyka- studia europejskie 

w dniu 14 maja 2020 r. 

 

Dyskusja na temat zasad dyplomowania dla kierunków europeistyka oraz europeistyka- 

studia europejskie 

W dniu 14 maja 2020 r. drogą elektroniczną odbyło się posiedzenie Rady Dydaktycznej, w 

której udział wzięły następujące osoby: 

dr Karolina Boiret, dr Agnieszka Chmielewska, prof. Jacek Wojnicki, dr hab. Piotr Tosiek, dr 

Anna Ogonowska, dr Justyna Godlewska-Szyrkowa, dr Kamil Zajączkowski, dr Anna 

Ostrowska, Marcin Antosiak, Jacek Jazgarski. 

Spotkanie poświęcone było zasadom dyplomowania dla kierunków europeistyka oraz 

europeistyka- studia europejskie. 

Dr A. Chmielewska przypomniała, że zasady rekrutacji były wcześniej dyskutowane na forum 

Rady drogą mailową. W dyskusji mailowej czynny udział wzięli: dr Karolina Boiret, dr 

Agnieszka Chmielewska, prof. Jacek Wojnicki, dr hab. Piotr Tosiek, dr Anna Ogonowska, dr 

Justyna Godlewska-Szyrkowa, dr Kamil Zajączkowski, dr Anna Ostrowska, Weronika 

Frąckiewicz. Dyskutanci skupili się na następujących kwestiach: maksymalnej liczbie prac 

dyplomowych prowadzonych przez jednego nauczyciela akademickiego w jednym roku 

akademickim, sposobie ustalania tematów prac, przypisywaniu prac do poszczególnych 

dyscyplin, możliwościach zmiany tematu i tytułu pracy oraz sposobie doboru recenzentów. 

Dodatkowo, w przypadku zasad dyplomowania na studiach magisterskich spierano się o to, czy 

można dopuścić możliwość prowadzenia pracy przez niesamodzielnych pracowników 

naukowych. Ze względu na wieloaspektowość i stopień szczegółowości dyskusji, W. 

Frąckiewicz zaproponowała w imieniu przedstawicieli studentów, aby dyskusję zakończyć w 

trakcie sesji on-line. Przewodnicząca przychyliła się do tej propozycji.  

Podczas dyskusji on-line 14 maja 2020 r. dr K. Boiret postulowała, aby zmniejszyć ilość 

seminarzystów, starając się przy tym zapewnić większą liczbę promotorów. Członkowie Rady 

wrócili do debaty nt. maksymalnej liczby prac dyplomowych prowadzonych przez jednego 

nauczyciela akademickiego w jednym roku akademickim na wszystkich kierunkach studiów. 

Dr A. Ostrowska zaproponowała, żeby korzystać z pomocy promotora pomocniczego, co 

spotkało się z aprobatą. Dr J. Godlewska-Szyrkowa wyjaśniła członkom Rady Dydaktycznej, 

że nie ma podstaw regulaminowych, aby korzystać z pomocy w takiej formie. Mimo to dr A. 

Ogonowska zaproponowała, żeby w przyszłości pracować nad rozwiązaniem, które pozwoli na 

wprowadzenie promotora pomocniczego jako dodatkowej formy pomocy dla nauczycieli 

akademickich. Ostatecznie i jednogłośnie udało się ustalić, że liczba prac licencjackich 

prowadzonych przez jednego nauczyciela akademickiego w jednym roku akademickim na 

wszystkich kierunkach studiów nie powinna przekraczać 10, a wszystkich pracy dyplomowych, 



tj. w tym także magisterskich przez niego prowadzonych 18 (przy seminarium magisterskim 

trwającym trzy semestry).  

Dr K. Boiret zgłosiła wniosek, aby to promotorzy zgłaszali tytuły tematów prac dyplomowych, 

a pod koniec lutego Sekretariat Studiów przygotowywał wykaz zgłoszonych tytułów prac wraz 

z nazwiskami studentów i ich promotorów, a potem przekazywał go Radzie Dydaktycznej do 

zatwierdzenia. Przewodnicząca rozpoczęła dyskusję nad zasadami dokonywania korekty tytułu 

pracy dyplomowej przez seminarzystów. Dyskutancki skupili się nad tym, kto ma zatwierdzać 

zmiany tematów prac dyplomowych. Dr K. Boiret zaproponowała zmianę sformułowania 

„temat” pracy licencjackiej, na „tytuł” pracy licencjackiej, a dr J. Godlewska-Szyrkowa 

sprecyzowała, że chodzi o: „temat wyrażony w tytule”.  

Rada Dydaktyczna przyjęła również propozycję, aby opracować zamknięty katalog pytań z 

toku studiów na egzamin dyplomowy. Dr A. Chmielewska zwróciła uwagę na kwestię 

kontrolowania prac dyplomowych oraz konieczność powoływania zespołu, który wyrywkowo 

będzie dokonywał analizy recenzji prac licencjackich. 

Członkowie Rady opowiedzieli się również za tym, aby promotorem pracy magisterskie był 

nauczyciel akademicki który uzyskał co najmniej stopień doktora (wcześniej dr hab). 

Przewodnicząca Rady Dydaktycznej zaznaczyła, że w Regulaminie Uniwersytetu 

Warszawskiego jest przepis mówiący o tym, że prawo do prowadzenia prac magisterskich mają 

prawo nauczyciele posiadający co najmniej stopień doktora. Dr J. Godlewska-Szyrkowa 

zaproponowała wersję, w której promotorzy nie są przypisani do konkretnej dyscypliny, są 

natomiast wybierani na podstawie np. dorobku naukowego związanego z tematyką pracy i 

doświadczenia dydaktycznego. Po wnikliwej dyskusji nad powierzaniem seminariów 

magisterskich osobom ze stopniem doktora, Rada Dydaktyczna uznała, że nie może im tego 

zabronić. Zgodzono się również, że recenzentem pracy magisterskiej może być nauczyciel 

akademicki, który uzyskał co najmniej stopień doktora. 

Decyzją członków Rady maksymalna liczba prac magisterskich prowadzonych przez jednego 

nauczyciela akademickiego w jednym roku akademickim na wszystkich kierunkach studiów 

nie powinna przekraczać 16 (przy seminarium magisterskim trwającym trzy semestry), a 

wszystkich prac dyplomowych, w tym także licencjackich – 18. Dr A. Ogonowska i dr J. 

Godlewska-Szyrkowa zaproponowały zapis, który mówi o tym, że w indywidualnych, 

usprawiedliwionych przypadkach limit  prac magisterskich może zostać zwiększony. 

Promotorzy powinni do 31 listopada (a więc na drugim semestrze seminarium) zgłaszać do 

Kierownika Jednostki Dydaktycznej WNPiSM propozycje tematów (wyrażonych w tytule) 

prac magisterskich swoich seminarzystów.  

Dyskutanci jednogłośnie przyjęli, że powołany w tym celu zespół opracuje pytania 

egzaminacyjne z toku studiów. Pytania te zatwierdzi i poda do publicznej wiadomości Rada.  

Na tym posiedzenie Rady się zakończyło. 



W dniu 21 maja 2020 r. dr Agnieszka Chmielewska wystąpiła do członków Rady drogą 

mailową z wnioskiem o zatwierdzenie w formie uchwał zasad dyplomowania dla kierunków 

europeistyka oraz europeistyka - studia europejskie.  

Przewodnicząca wyznaczyła termin oddania głosów do dnia 26 maja 2020 r. do godz. 12.00. 

Wniosek o zatwierdzenie w formie uchwały zasad dyplomowania dla kierunków europeistyka 

oraz europeistyka- studia europejskie (Uchwały nr 5/2020 i 6/2020) został przyjęty 

jednomyślnie przez wszystkich głosujących (12 osób), jedna osoba nie wzięła udziału w 

głosowaniu.   

 

Protokołowała: mgr Sylwia Stępniak 

 

Przewodnicząca Rady Dydaktycznej: dr Agnieszka Chmielewska 

 

 


